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Polstoročie z hľadiska his-
tórie ľudstva nie je veľa. 
Ale pre filmový festival je 
50 rokov existencie feno-
menálny úspech. Ekotop-
film začal písať svoje deji-
ny v hlbokom socializme, 
prežil revolúciu, rozpad 
federácie a etabloval sa 
aj v novej v samostatnej 
S l o v e n s k e j  r e p u b l ik e.   
A nevynechali sme ani je-
den rok!

Nebolo to vždy ľahké. Ale 
zvládli sme to a dnes sme 

tu aj vďaka výnimočným 
ľuďom, ktorí do festiva-
lu vložili celú svoju dušu. 
Ekotopfilm patrí so svo-
jou dĺžkou konania, his-
tór iou, nadobudnutím 
kreditom, dátami a do-
sahovanými výsledkami 
medzi absolútnu svetovú 
špičku. 

My však na vavrínoch 
nespíme. Naopak, stále 
rozmýšľame, ako festival 
zlepšiť. Počas takej dlhej 
existencie sa Ekotopfilm 

prirodzene pretváral a 
menil svoju podobu. Veľ-
mi dobre totiž vieme, že 
kto sa nevyvíja, nezaslúži 
si miesto v budúcnosti. 

Aj preto sme spustili revo-
lučný projekt putovného 
Juniorfestu a Ekotopfilm 
Tour. Festival sme tak 
priniesli ľuďom z celého 
Slovenska a zmenili sme 
niekoľ kodňov ý festival 
na celoročnú aktivitu pre 
viac ako 50 miest. A ide 
me ďalej. Spravili sme je-

den ročník festivalu a jeho 
tour v 40 mestách v Čes-
kej republike a plánujeme 
sa rozšíriť do krajín V4, do 
ďalších krajín Európskej 
únie aj sveta.

Vzdelali sme už celé ge-
nerácie detí aj dospelých 
a prispeli sme k popula-
rizácii tém tr valej udr-
ž at e ľ n o s t i  a  o c h r a n y 
ž i vot n é h o p r o s t r e dia. 
Iba na Slovensku sa kaž-
doro čne zúč a s tní  Juni 
or festu 60 000 detí. To 

je desatina všetkých detí! 
Aj tieto čísla však chce-
me zlepšiť. Veríme, že sa 
nám už čoskoro podarí 
zasiahnuť každé štvr té 
dieťa. Nie raz, ale dvakrát 
ročne. Lebo vzdelávaním 
tých najmladších vieme 
prispieť k lepším a zelen-
ším zajtrajškom.

Dosah Ekotopfilmu je na-
ozaj nesmierny. 
A to aj vďaka vám.
Ďakujeme za váš záujem. 
Vážime si vašu priazeň a 

podporu, ktorou nás za-
hŕňate už 50 rokov. 

Držte nášmu mladému 
projektu päste aj naďalej. 

Tešíme sa na vás vo va-
šom meste!

Peter Lím
Riaditeľ festivalu
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P r o j e k t  J u n i o r  f e s t i v al  j e 
jedinečná súčasť festivalu so 
špeciálnym programom pre 
žiakov a  študentov základných 
a stredných škôl. Náš program už 
tradične začíname ráno. V troch 
hodinových blokoch sa venujeme 
žiakom prvého a druhého stupňa 
ZŠ, ako aj stredoškolákom. 
Program je prispôsobený každej 
vekovej skupine. Účasť na 
Junior festivale je podmienená 
prihlásením škôl vopred. Ak máte 
záujem zúčastniť sa so svojou 

triedou či školou, neváhajte nás 
kontaktovať prostredníctvom 
mailu junior@ekotopfilm.sk.

Aktuálny program, ako aj informácie 
v ktorom meste budeme najbližšie, náj-
dete na web stránke www.ekotopfilm.sk. 

Viac info nájdete na: 
www.ekotopfilm.sk 

Filmové premietanie ako aj sprievod-
né diskusie je zadarmo.

JUNIOR EKOTOPFILM �

O JUNIOR 
FESTIVALE

1. Ako vznikol Junior 
festival?  

Junior festival vznikol ako 
prirodzená súčasť filmovej 
prehliadky, nakoľko máme 
v súťaži kategóriu kde sú-
ťažia filmy venované de-
ťom. Tak sme sa rozhodli 
pútavou formou pomocou 
filmov deti inšpirovať a na-
bádať ich k  zodpovednej-
šiemu správaniu a  lepšie-
mu vzťahu k  životnému 
prostrediu prostredníc-
tvom tých najlepších det-
ských tematických filmov. 
Neskôr sme k tomu pripo-
jili aj sprievodné aktivity. 
Dosiahli sme vďaka tomu 
plnohodnotnú environ-
mentálnu výchovu pre 60 
000 ročne. Junior festival 
funguje od roku 2001 a ne-
ustále sa rozrastá.

2. Čo je cieľom Junior 
festivalu?

Súčasná generácia žije 
skôr zo dňa na deň. Keď 
sa pozrieme na stav život-

ného prostredia je to skôr 
smutné. Našou environ-
mentálnou výchovou ale 
zasahujeme deti už od 6 
rokov. Chodíme k  nim na 
školy nielen s filmami, ale 
aj pútavými workshop-
mi, prednáškami, kvízom 
či hrami. Spolupracuje-
me s  učiteľmi, ktorý nás 
častokrát neskôr doplnia 
a  podľa reakcií vieme, že 
deti sú našim programom 
ovplyvnené. Venujú sa mu, 
rozoberajú aj doma s  ro-
dičmi. Dali sme si za cieľ 
ovplyvniť generáciu, ktorá 
nastúpi po nás. Veríme, že 
pozitívne.  

3. Podľa čoho vyberáme 
filmy na Junior? 

Festival Ekotopfilm je me-
dzinárodná súťaž tých 
najlepších filmov z  celé-
ho sveta. Porota vyberie 
to najlepšie čo vzniklo za 
posledný rok a vyberie ví-
ťazov. Víťazom udelíme 
ceny, ktoré sú v súčasnosti 
veľmi prestížne vzhľadom 
na to, že festival už má 
50.ročnú históriu a medzi 
filmármi je známy po ce-

lom svete. Víťazné filmy 
potom premietame na 
školách. 

4. Má Junior festival 
vekové obmedzenie?

Program je prispôsobený 
vekovej skupine detí, pri-
čom je rozdelený na tri blo-
ky pre prihlásených žiakov 
1. stupňa základných škôl, 
2. stupňa základných škôl 
a stredných škôl. Vekovo je 
to od 6 do 20 rokov.

5. Aké filmy sa v rámci 
festivalu premietajú? 

Snažíme sa vybrať inšpi-
ratívne krátke filmy, ktoré 
svojim príbehom a  myš-
lienkou rozprávajú mladej 
generácii posolstvá ochra-
ny prírody, podpory eko-
lógie a ochrany životného 
prostredia. Filmy sú z celé-
ho sveta. 

6. Čo je podľa nás najdô-
ležitejšie odovzdať de-
ťom v rámci eko témy?

Svet ako ho poznáme už 
možno nebude existovať. 

Odovzdať by sme im mali 
celý návod, ako sa o našu 
planétu máme optimálne 
postarať. To sa ale nedá, 
tak keď máme vybrať čo 
je najdôležitejšie...tak to 
bude to, aká je naša Zem 
úžasná a  zaujímavá. Ži-
jeme tu a my by sme mali 
vedieť čo všetko nám dáva 
a  vymenovať ako nám 
uľahčuje život. Lenže brať 
sa nedá donekonečna, 
mali by sme jej aj dávať. 
Pozitívne príklady ochrany 
životného prostredia deti 
veľmi bavia a veľmi radi sa 
zapájajú. 

7. Ako reagujú deti, 
majú z našej skúsenosti 
záujem o témy spojené 
s ochranou životného 
prostredia? Aké témy sú 
tie “najlákavejšie”?

Deti milujú prírodopisné 
filmy. Naučia sa z nich ako 
fungujú ekosystémy a zis-
tia, že tieto môže narušiť 
človek svojou činnosťou. 
Z  filmu o  sibírskom vlku 
si neodnášajú iba to aké 
úžasné stvorenie to je, ako 
vychováva mláďatá, spo-

znajú život v svorke, ale aj 
to, že čoskoro loviť nebude 
mať čo z dôvodu, že ľadov-
ce kde žije postupne ubú-
dajú. 
Majú samozrejme radi ani-
mované filmy, kde sú hlav-
nou postavou deti. Tam sa 
dokážu inšpirovať a  opa-
kovať potom ich správanie. 

8. Ako prebieha sprie-
vodný program? 

Vyberieme si jednu tému, 
ktorú im chceme odo-
vzdať. Prispôsobíme to po-
danie veku a odovzdáme, 
naučíme. V  aktuálnom 
ročníku máme dve témy. 
V  prvej učíme deti ako si 
vypočítajú a  znižujú uh-
líkovú stopu a  druhou je 
plytvanie potravinami. 

9. Čo nás na festivale 
teší najviac?

Každý z  nášho tímu má 
rád niečo iné. Niekto spät-
nú väzbu od detí, či učite-
ľov. Niektorí sú nadšení 
z malých lokálnych aktivít 
v  rámci školy. Kolega má 
rád zvedavé skôr odborné 

otázky a  vymýšľajú tech-
nické inovácie. Kedy sme 
sa my bavili napríklad o klí-
me prvýkrát? Určite to ne-
bolo na základnej škole.
Nášho riaditeľa Petra Líma 
vždy poteší keď prídu do-
speláci a  povedia, že im 
Ekotopfilm zmenil pohľad 
na svet keď chodili ešte do 
školy a v rámci vyučovania 
navštívili náš festival. 
Mňa osobne bavia deti čo 
milujú prírodu. Pretože 
viem, že to v nich zostane 
zakorenené. A neskôr, keď 
oni budú môcť rozhodovať 
- tak sa rozhodnú správne. 
Nebudú predsa rozhodo-
vať v neprospech niečoho 
čo túžia zachovať tak ako 
si to pamätajú z mladosti.

ZÁVER:

Tento rok plánujeme v na-
šej TOUR pokračovať 
a  vzdelávať počas Junior 
festivalu viac ako 10 000 
detí. Filmový program je 
pripravený aj pre najmlad-
šiu generáciu nielen v rám-
ci doobednej envirovýcho-
vy, ale každý deň v  rámci 
festivalovej prehliadky.  



04 EKOTOPFILM   FESTIVALOVÉ NOVI NY > FILMOVÉ TIPY 2023

www.ekotopfilm.sk

A 3867 >  EXPEDÍCIA TRIBUGÁ  
RÉŽIA:  LUIS VILLEGAS, FELIPE MESA, 
FRANCISCO ACOSTA
ROK: 2020 / ŠTÁT: KOLUMBIA
KATEGÓRIA: A / MINUTÁŽ: 54
JAZYK : ANGLICKÝ, ŠPANIELSKY / TITULKY  

Expedícia Tribugá je viac ako dokumentárny film, je 
to občianske hnutie, ktoré sa snaží zvýšiť povedomie 
vo svete o dôležitosti zachovania jedného z biologicky 
najrozmanitejších miest na planéte. V zálive Tribugá, 
ktorý je v súčasnosti ohrozený výstavbou plánovaného 
druhého námorného prístavu v krajine, sa nachádzajú 
neprebádané ekosystémy a interakcie, ako aj  komunity, 
ktoré žijú v rovnováhe so svojím prostredím. Záliv ukrý-
va jedno z najväčších bohatstiev Kolumbie - obrovskú 
biodiverzitu. 

> KAM SA PODELI VTÁKY 
Z NÁŠHO VIDIEKA
RÉŽIA: HEIKO DE GROOT / ROK: 2021
ŠTÁT: NEMECKO / KATEGÓRIA: A
MINUTÁŽ: 52  / JAZYK: SLOVENSKÝ DABING

Európske polia a pasienky boli kedysi rajom vtákov. Čajky  
a škovránky boli zvukovou kulisou pre farmárov na poli. Vtá-
ky však miznú na celom kontinente. V Európe klesol počet 
vtákov v poľnohospodárskej krajine od roku 1990 o 17 per-
cent. Tento úbytok je jasným znakom toho, že niečo nie je  
v poriadku. V tomto dokumentárnom filme režisér Heiko De 
Groot ukazuje, prečo vtáky miznú a aké dôsledky to môže 
mať pre nás ľudí. V neposlednom rade od nich môže závisieť 
aj naša potravinová bezpečnosť.

> OVČIARSKOU CESTOU
RÉŽIA: ĽUBOMÍR VILUDA, IVAN KRŠIAK
ROK: 2021 / ŠTÁT:  SLOVENSKO / KATEGÓRIA: B
MINUTÁŽ: 53 / JAZYK: SLOVENSKÝ 

Čarovné formulky, mágia a obradné rituály pomáhali ochrá-
niť stádo a pastierov oviec pred chorobami, zlými silami  
a živelnými pohromami. Mali sme to šťastie, že sme ešte 
zažili odchádzajúcu generáciu gazdov, ktorí sa postupne 
vytrácali z našej rodnej krajiny. So sebou si do večnosti nená-
vratne odnášali vedomosti a zvyky, ktoré sa roky formovali 
v pote tvrdej práce.  A tak sme sa rozhodli navrátiť do dneš-
ných dní aspoň kúsok sveta našich predkov.  Vydajte sa spolu  
s nami na ovčiarsku cestu po Slovensku - krajine zasadenej  
v srdci Európy. Sprievodcami nám budú ľudia, ktorí svoj život 
zasvätili nielen chovu oviec, ale aj zachovaniu zvykov, spoje-
nými so životom na slovenských salašoch, ale hlavne svoje 
životy prežili v harmónii s prírodou.

> CESTA PROTI ČASU

RÉŽIA: STEVE MACKAY / ROK: 2020
ŠTÁT: ANGLICKO / KATEGÓRIA: A
MINUTÁŽ: 86 / JAZYK: SLOVENSKÝ DABING
TITULKY:  SLOVENSKÉ TITULKY

Tento priekopnícky dokumentárny film sleduje fyzicky a psy-
chicky náročnú expedíciu na kajaku, ktorú vedie Bashar Al 
Huneidi a sprevádzajú ho Colin Wong a Mansour Al Safran 
cez šesť krajín od Kuvajtu po Omán.  Po niekoľkých nebez-
pečných stretnutiach so smrťou sa im Matka Zem odmení 
úchvatnými scenériami, morskou a divokou prírodou. Nara-
zia aj na temnú stránku pôsobenia človeka v podobe plastov 
a znečistenia prírodného bohatstva Perzského zálivu.  Táto 
duchovná cesta zvyšuje povedomie o prírodných krásach a 
bohatej biodiverzite regiónu a zdôrazňuje naliehavú potrebu 
udržateľnej stratégie na ochranu životného prostredia, ktoré 
je pre dedičstvo a kultúru regiónu kľúčové.

> HĽADANIE TICHA  
RÉŽIA: JULIEN GUÉRAUD / ROK: 2021
ŠTÁT: FRANCÚZKO  / KATEGÓRIA: A / MINUTÁŽ: 52
JAZYK: SLOVENSKÝ DABING 

Boris Jollivet je akustický ekológ, s ktorým cestujeme po odľa-
hlých oblastiach, aby sme zistili, či vo Francúzsku ešte existujú 
tiché zóny, zóny, kde nie je počuť hluk ľudí.

> FAKTY O KLÍME 
RÉŽIA: MARCUS GRYSCZOK / ROK: 2021
ŠTÁT:  NEMECKO / KATEGÓRIA: F / MINUTÁŽ: 3
JAZYK: SLOVENSKÝ DABING / BEZ TITULKOV

Súčasné globálne otepľovanie nás katapultuje zo stabilnej 
klímy holocénu do neznámych vôd. Otepľovanie je spôso-
bené využívaním fosílnych palív a v menšej miere poľno-
hospodárstvom a odlesňovaním. Dôsledkom otepľovania 
sú častejšie a závažnejšie extrémne javy, ako sú smrteľné 
vlny horúčav, ničivé suchá, prívalové dažde so záplavami 
alebo prudšie tropické cyklóny, ... tiež zvyšovanie hladiny 
morí v dôsledku topenia kontinentálneho ľadu a tepelnej 
rozťažnosti morskej vody.

> ZEBRA BEZ HRIVY
RÉŽIA: MICHAL GÁLIK / ROK: 2021 
ŠTÁT: ČESKO / KATEGÓRIA: B / MINUTÁŽ: 26
JAZYK: ČESKY / BEZ TITULKOV 

Predstava, že sa po Afrike preháňajú obrovské stáda zvi-
erat má dnes, bohužiaľ, ďaleko od pravdy. Zvieratá v Af-
rike nenávratne miznú a takýto smutný osud postihol 
aj zebru bezhrivú, ktorú do Českej republiky priniesol 
v 70. rokoch zoológ Josef Vágner. Odvtedy sa množila 
v našich zoologických záhradách, ale nikto presne neve-
del, či sa stále vyskytuje vo voľnej prírode. Tento film vás 
spoločne s českou expedíciou skúsených zoológov zave-
die do Ugandy. Jej cieľom bude zistiť, či zebra bezhrivá 
dokázala čeliť obrovskému loveckému tlaku a prežiť vo 
vojne zmietanom území až do súčasnosti a ak áno, tak 
prispieť k jej záchrane.

> ZVLÁŠTNY ZLOČIN 
PÁNA JAYA
RÉŽIA:  BRUNO CAETANO   / ROK: 2019
ŠTÁT:  PORTUGALSKO  / KATEGÓRIA: F 
MINUTÁŽ: 11 / JAZYK: SLOVENSKÝ DABING

V meste, kde je príroda zakázaná spustí malý zločin 
obyčajného človeka reťaz nečakaných následkov.
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1. PODPORUJEME ZDRU-
ŽENIA NA OCHRANU 
PRÍRODY
Nájdite si združenie, ktoré 
vám je sympatické. Venu-
je sa napríklad monitoro-
vaniu druhov, vytváranie 
rezervácií, obnovovaniu 
vzácnych prostredí, robia 
prednášky, organizujú cie-
lené aktivity. Aby ste ich 
podporili, staňte sa čle-
nom, darujte im finančné 
prostriedky, kupujte si ich 
publikácie a výrobky, alebo 
sa zúčastňujte na ich akci-
ách vo svojom okolí.   

2. POČAS PRECHÁDZOK 
NERUŠÍME ZVIERATÁ
V zime sa treba možno ešte 
viac ako v ktoromkoľvek 
inom ročnom období za 
každú cenu vyhnúť tomu, 
aby ste počas prechádzok 
v prírode rušili zvieratá. Ak 
ich vyrušíte v ich úkryte, ak 
ich prekvapíte, keď sa sna-
žia nájsť trochu potravy, 
alebo ak ich zobudíte počas 
zimného spánku, je možné, 
že stratia aj tú trochu zásob 
energie, ktorú potrebujú 
na únik alebo úkryt. A to by 
sa im mohlo stať osudným! 
Keď na jar nájdete mláďatá, 
nechajte ich na mieste, je 
pravdepodobné, že v okolí 
je ich rodič. V lete zase na 
chate, alebo stanovačke 
nepúšťajte reproduktory a 
nerobte hluk. Nejazdite na 
štvorkolkách a iných moto-

rizovaných prostriedkoch 
po lese, motorových člnoch 
na jazere a nepodporujte 
akékoľvek pofidérne aktivi-
ty v lesoch.    
  
3. ZNIŽUJEME EMISIE 
SKLENÍKOVÝCH PLYNOV 
Sprchovanie sa, svietenie, 
cestovanie, ale aj sa stra-
vovanie, obliekanie či do-
konca dýchanie: všetko, čo 
robíme vytvára skleníkové 
plyny, ktoré v prípade pre-
bytku vrhajú našu planétu 
do nebezpečenstva. Púšte 
sa rozširujú, ľadovce to-
pia, hladina morí stúpa... 
Stručne povedané, celé 
ekosystémy sú narušené. 
Pri každej svojej činnosti 
uvažujte, či by ste nemohli 
mať svoje emisie čo najniž-
šie.

4. NEKONZUMUJEME 
RYBY
Úbytok r ýb v moriach 
predstavuje problém pre 
nielen pre ľudí, ale pre celé 
ekosystémy. Tuniak mod-
roplutvý, treska, losos, 
platesa, mieň... Odporúča 
sa prestať konzumovať 
tieto druhy. Nadmerný ry-
bolov, nevhodné obdobie 
odchytu (často uprostred 
reprodukčného obdobia 
rýb) alebo niektoré metódy 
lovu (ničiace morské dno 
alebo spôsobujúce náhod-
né ulovenie mladých jedin-
cov) ohrozujú obnovenie 

ich populácie. Dajte im čas, 
aby oživili svoju populáciu. 
Keď už ryby chcete jesť, tak 
jedzte len ryby a kôrovce 
patriace medzi neohroze-
né druhy a z vášho okolia.

5. POUŽÍVAJME KRITICKÉ 
MYSLENIE
Niektoré podniky neváhajú 
a vychvaľujú „ekologické“ 
výhody svojich výrobkov, 
ktoré ekologickými vôbec 
nie sú. Iní potrebujú „ozele-
niť“ svoj imidž, pretože ich 
činnosti sú silne znečisťu-
júce, alebo škodia biodiver-
zite. Nedajte sa zmiasť ich 
reklamnými kampaňami, 
ktoré sú príliš zelené na to, 
aby boli pravdivé. Ak treba, 
odhaľte ich. A bojujte za to, 
aby tieto firmy skutočne 
zmenšovali svoj negatívny 
vplyv na planétu, najmä 
prostredníctvom využitia 
ekologických poradcov.   
   
6. ZNIŽUJME SPOTREBU 
PITNEJ VODY
Voda je nevyhnutná pre rov-
nováhu planéty a jej obyva-
teľov, zvieratá i rastliny. Je je 
zatiaľ dostatok pre všetkých, 
ale nanešťastie je zle preroz-
delená a často zle spravova-
ná. V našich končinách stačí 
otočiť kohútikom, aby sme 
mohli mať pitnú vodu. Fak-
tom je, že ju používame na 
všetko, na splachovanie, na 
umývanie auta…   
Aby ste šetrili pitnou vodou, 

môžete polievať rastliny 
dažďovou vodou, a zbierať 
úžitkovú vodu (vodu z umý-
vania riadu, kúpeľa, sprchy) 
a použiť ju na splachovanie, 
umývanie dlážky a dokonca  
aj na polievanie. 

7. VYBERAJME SI BIO-
KOZMETIKU
Čistiace prostriedky a väč-
šina súčasnej kozmetiky 
obsahuje chemické látky 
(konzervanty, syntetické 
voňavky, povrchovo ak-
tívne zložky), ktoré nie sú 
biologicky odbúrateľné a 
sú teda škodlivé pre biodi-
verzitu, najmä vo vodnom 
prostredí, do ktorého sa 
dostávajú cez odpadové 
vody. Vyberte si radšej bio-
kozmetiku.

8. POZOR, ČO SI OBLIE-
KAME
Ochudobňovanie pôd, od-
lesňovanie, masívne za-
vlažovanie, znečisťovanie 
podzemných vôd, vysta-
vovanie poľnohospodárov 
a miestnych druhov to-
xickým látkam. Áno toto 
všetko sa deje v textilnom 
priemysle. Je mimoriadne 
škodlivé pre životné pro-
stredie aj pre ľudí. Na roz-
siahle pestovanie bavlny na 
biologickej báze sa naopak 
využívajú prírodné hno-
jivá a pesticídy, vyžaduje 
si menej vody, zachováva 

úrodnosť pôdy (keďže sa 
strieda s inými plodinami) 
a vytvára bavlnu s jemnejší-
mi a odolnejšími vláknami. 
Okrem toho, vďaka tomu, 
že sa s ňou od momentu vý-
roby až po jej spracovanie 
do oblečenia nezaobchá-
dza chemicky, je bavlna na 
biologickej báze hypoaler-
génna. Viete sledovať, či je 
vaše oblečenie z biobavlny? 

9. OPAĽUJEME SAS MINE-
RÁLNYM FILTROM  
Väčšina opaľovacích kré-
mov obsahuje chemické 
UV filtre, ktoré často vy-
volávajú alergie. Ak sa do-
stanú do morí, jazier, riek, 
môžu okrem iného vyvolať 
hormonálnu nerovnováhu 
u zvierat, ale aj u človeka! 
V určitej miere sú zodpo-
vedné aj za blednutie kora-
lov. Hľadajte krémy s mine-
rálnym filtrom.

10. ZNIŽUJME KONZUMÁ-
CIU MÄSA 
Prečo? Pre chov dobytka je 
potrebné mať k dispozícii 
pastviny alebo vyrábať kr-
mivo (zo sóje, kukurice, repy, 
repky...), a teda mať veľké 
poľnohospodárske územia, 
a to často na úkor lesov! 
Okrem toho je treba veľa, 
veľa, veľa vody a pesticídov 
na pestovanie krmív, čo spô-
sobuje vyčerpanie a znečis-
ťovanie podzemných vôd. 
Ale to nie je všetko! Počas 

trávenia vytvárajú prežú-
vavce enormné množstvo 
metánu – jedného z najo-
bávanejších skleníkových 
plynov – najmä ak sú kŕme-
né proteínovými plodinami, 
akou je napríklad sója.  
   
Koniec koncov, príliš veľa 
mäsa môže škodiť vášmu 
zdraviu (nadmerná hladina 
cholesterolu, rakovina, cuk-
rovka a pod.). Niekoľkokrát 
do týždňa nahrádzajte mäso 
šošovicou, vajíčkami, syrmi, 
zeleninou alebo ovocím. 

TIPY NAVYŠE:  
● obmedzujeme nadmer-
né svietenie v exteriéri
● snažíme sa mať ekolo-
gické bývanie
● nekupujeme exotické 
druhy zvierat a nepúš-
ťam ich do prírody
● objavujeme a skúma-
me ohniská biodiverzity 
● nabádame školu, prá-
cu, aby konala v záujme 
biodiverzity
● organizujeme akcie, 
ako napríklad upratova-
nie v okolí
● stravujeme sa lokálne
Nevyhadzujeme lieky do 
prírody

Text: Alena Janáči

 BIODIVERZITA

10 TIPOV NA OCHRANU

My ľudia často považujeme výhody biodiverzity za samozrejmé. Keď sa na to pozrieme lepšie, rýchlo 

nám môže byť jasné, že nám biodiverzita ponúka mnoho služieb. Rastliny a zvieratá nám poskytujú 

výživu, suroviny a lieky.  Ekosystémy nám poskytujú čistý vzduch, vodu a úrodnú pôdu a tiež chránia pred 

záplavami a eróziou. Náš prirodzený biotop nám ponúka možnosti rekreácie a trávenia voľného času. 

Priemysel je priamo závislý od mnohých surovín, akými sú drevo, oleje, minerály a prírodné farbivá. 

Všetci môžeme priložiť ruku k dielu. Je v silách nás všetkých pomáhať pri zachovávaní biodiverzity a každý 

jeden z nás, by sa mal do tohto úsilia zapojiť. Každý môže urobiť malé zmeny vo svojich bežných návykoch 

bez toho, aby sa jeho život obrátil naruby. Ak sa tieto malé zmeny spoja, môžu prispieť k zmene. 

Prinášame vám 10 tipov na ochranu biodiverzity. 
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Vitajte na Slovensku! 
Je to pre nás úžasná 
príležitosť, že s  vami 
môžeme byť a  poroz-
právať sa. My v  Eko-
t o p f i l m e  m i l u j e m e 
pr íbehy a  aj  pr íbeh 
festivalu má dlhý prí-
beh. Kde sa začal váš 
skutočný príbeh?

Začal som ako milovník 
z vierat v  ich prirodze -
nom prostredí a  nie ako 
f ilmár. Vyštudoval som 
botaniku a  zoológiu na 
Br is tolskej  uni ver zite. 
Bristol je domovom prí-
rodných vied a aj akýmsi 
Holly woodom prírodo -
pisných filmov. Robia fil-
my s  Davidom Attenbo-
roughom a  poprosili ma, 
či by som im nepomohol 
s  v ýskumom do seriálu 
At tenb orougov ých f i l -
mov o  Stredozemnom 
mori. Potom ma požia-
dali, č i by som im ne -
pomohol s  f ilmom, kde 
zmenšili herca, ktorý ide 

do záhrady a stretáva sa 
s  obrovsk ým hmy zom. 
Mojou prácou bolo, aby 
sa dážďovky hýbali tým 
správnym smerom. Bol 
som niečo ako „dážďov-
kov ý kovboj“.  To bola 
moja prvá práca v televí-
zii. Naučil som sa filmár-
skemu remeslu, pretože 
mi ponúkli prácu na plný 
úväzok na Attenborou-
ghovom seriáli The First 
Eden, čo bol seriál o Stre-
dozemnom mor i.  Tam 
som s a nauč il  všetko 
o  f ilmárčine, ako urobiť 
záber y zblízka, široko -
uhlé, ako natočiť veci, 
ktoré potom zostriháte 
do jedného celku. Bolo 
to t r o c hu sk lam anie, 
pretože som si myslel, že 
budem s Davidom Atten-
boroughom cestovať po 
Stredozemnom mori, ale 
väčšinu času som strá-
vil v  makro štúdiu, kde 
som s  v ýborným kame-
ramanom filmoval hmyz 
a  jašterice. Vďaka tomu 

sa mi dostalo skvelému 
školeniu o tom, ako robiť 
filmy.

Trošku iná cesta...
 
Áno, presne tak.

Nebol to teda váš det-
ský sen?
 
Od det st va som chcel 
pr acov ať s o z v ier at a -
mi. Bol som dobrý v  ma-
tematike a  št atistike. 
Nemohol som teda by ť 
biológom, pretože to je 
o  p ozorov aní.  Konr ad  
Lorenz a  Niko Tinbergen 
boli  v tedy slávni ved -
ci, ktorí sa za zaoberali 
spr áv aním živo číchov. 
Možno by sa mi páči-
lo pracovať v  britskom 
múzeu taxonómie hmy-
zu, ale najlepšie bolo 
pre mňa ísť do televí-
zie. Tak môžete ukázať 
prácu vedcov, ktorí nie 
sú vždy dobrí v  komuni-
kácii a  môžeme ukázať 

ich úžasné objavy svetu. 
To sa mi páčilo. A  super 
bolo, že som vyštudoval 
vedeck ý odbor, pretože 
teraz sa môžem rozprá-
vať s  ochranármi a  ved-
cami, ktorí vedia, že nie 
som len novinár, a že nie-
čo o biológii viem.

...že tomu rozumiete.
 
Áno, že viem o čo ide. Mô-
žete sa s nimi baviť o evo-
lúcii, kladistike, alebo ho-
cičom inom, a  oni vedia, 
že trochu o  tom niečo 
viete.

Počul som o  vás jednu 
zaujímavosť, že ste ni-
kdy neboli v  nemocni-
ci, teda možno raz. Za 
celú vašu dobrodružnú 
a  rizikovú kariéru ste 
boli len raz v  nemoc-
nici?!
 
Áno. Nikdy som namal 
nič zlomené, kr vácanie 
z  nosu, monokel, tropic-

kú chorobu, maláriu ale-
bo tak.
 
To je ako zázrak, pri 
tých všetkých expedí-
ciách.

Á no, mal s om ve ľ ké 
šťastie. Bol som v nemoc-
nici na operácii kolena, ale 
to nebolo kvôli chorobe.
 
To je úžasne. Spome-
niete si na skutočne 
najhorší zážitok?

Hrozný zážitok som mal, 
keď som bol s  expertom 
na žraloky Erichom Ritte-
rom, ktorý už bohužiaľ nie 
je medzi nami. Bol akýmsi 
žraločím psychológom. 
Na Bahamách sme točili 
žralokov belavých a  jeho 
priateľ im hádzal kusy rýb.
 
Aby ich nakŕmil.

Áno, a  dvojmetrové žra-
loky nám plávali pomedzi 
nohy a jeden z nich išiel po 

jeho nohe a zahryzol sa mu 
asi vo výške 45cm do lýtka. 
Bolo to veľmi vážne zrane-
nie. Stalo sa to aj súčasťou 
programu Anatómia žralo-
čieho uhryznutia. Môj ka-
meraman tam bol a celé to 
spomalene natočil.
 
Vy ste boli pri ňom?

Bol som len dva metre od 
neho, takže som to mohol 
pokojne byť ja. V  okruhu 
50m2 bola všade krv. Asis-
tent kameramana a ja sme 
mu pomáhali von z  vody. 
Všetky žraloky sa zrazu 
stratili. To, že idú žraloky 
po krvi je mýtus. Ľudskú 
krv nepoznajú, majú radi 
krv rýb, nie človeka. Tri 
mesiace strávil na JISke. 
Museli mu zrekonštruovať 
nohu svalstvom zo zadku. 
Bol to veľmi strašidelný 
moment. Ale nebola to tá 
najnebezpečnejšia vec. 
Najnebezpečnejšia je vždy 
cesta autom na lokáciu. 
Keď ste v Iráne na horskej 

ZVIERATÁ NIE SÚ 
NEBEZPEČNÉ!

Pozorovanie orlov: Nigel si v sprievode priateľov zo Zázrivej vychutnal krásu 
miestnej prírody pri pozorovaní našich okrídlených dravcov.

Nigel Marven je obrovská hviezda nielen v Anglicku, ale aj na celom svete. 
Natočil stovky dokumentov, seriály, filmy. Je to milovník zvierat a my 
sme poctení, že sme ako Ekotopfilm mali možnosť sa s ním porozprávať. 
Mimochodom, ako jediní na Slovensku. Strávili sme s ním pár hodín 
v Záchrannej stanici v Zázrivej a vypočuli si jeho postrehy z našej prírody.



 ENVIROFILM 07FESTIVALOVÉ NOVINYROZHOVOR <2023

www.ekotopfilm.sk

ceste, alebo niekde na Slo-
vensku, či na strednom 
Anglicku, najhoršia je ces-
ta autom. Živočíchy nie sú 
nebezpečné.

Štatisticky máte pravdu.

Zvieratá nie sú nebez-

pečné, pretože viem ako 
sa správajú, na akú diaľ-
ku dokáže kobra zaúto-
čiť, ale cesta na lokácie..
niektorí f ilmári zahynuli 
pri páde z  helikoptér y, 
alebo pri leteckých neho-
dách, či autonehodách, 
ale len zriedka pri úto-

koch živočíchov.

Ak by ste sa dokázali vrá-
tiť v čase, urobili by ste 
vo vašej kariére, alebo 
práci niečo inak, alebo by 
ste to urobili znova?

Nič neľutujem, všetko by 

som urobil znova. Do -
stávam od ľudí, detí veľa 
listov kde mi píšu, že keď 
vyrastú, chcú byť ako ja, 
že milujú prírodu, preto-
že pozerajú moje f ilmy, 
chcú byť paleontológmi 
lebo videli Prehistorický 
park. To je pre mňa naj-
lepšia časť práce, pretože 
vidíte, že dokážete nad-
chnúť mladých pre príro-
du a  to je veľmi dôležité, 
a v dnešnej dobe s obrov-
skými problémami o  to 
viac, pretože klimatické 
zmeny sú tisíc krát horšie 
ako pandémia Covid-19. 
Je to obrovský problém, 
ktorý musíme riešiť. Ešte 
nie je neskoro, som veľký 
optimista, ale musíme 
konať veľmi rýchlo. Ďalší 
problém je strata biod-
iver zit y. Na Slovensku 
máte ešte stále dosť mo-
týľov a  hmyzu, vtákov, 
vrabce. V Anglicku máme 
najniž š iu bio di ve r zitu 
z celej Európy. Je to preto, 
že farmárske praktiky sú 
oveľa intenzívnejšie, po-
užívajú sa pesticídy, mo-
nokultúry. Na Slovensku 
máte zatiaľ ešte menšie 
polia a  lúky. Musíte si to 
udržať a  neurobiť rovna-
ké chyby ako my. My vám 
nemôžeme hovoriť ako 

ochrániť prírodu, pretože 
my sme si svoju zničili. Je 
úžasné vidieť aké máte 
krásne hor y a  lúk y, čo 
všetko robíte pre ochra-
nu prírody.

Je niečím Slovensko 
špeciálne?
 
Slovensko, európska kra-
jina, ktorá má medvede, 
rysy a  vlky, to je mimo-
riadne. Vo Veľkej Británii 
máme asi 70 druhov mo-
týľov, vy ich máte 700. 
V  strednej Európe je 10-
krát viac druhov motýľov 
ako v Británii a biodiverzi-
ta je bohatšia. 
Rád som videl sokola rá-
roha pri jadrovej elektrár-
ni. Bol to ich najlepší roz-
množovací rok v  histórii. 
Ochranári nainštalovali 
na elektrických stĺpoch 
hniezda, pretože sa im na 
stĺpoch páči, môžu z nich 
sledovať celé okolie. Naj-
lepšia rozmnožovacia se-
zóna slovenského sokola 
rároha je úžasným príbe-
hom. Je to vzácny európ-
sky vták a máte tu úžasné 
ochranárske príbehy.   
 
Fantastické pre nás.
 
Áno, veľmi.

Akú sú vaše ďalšie plány?
 
Seriál o  Indii, a  ak sa po-
šťastí, tak urobím seriál 
a stredoeurópskej prírode.
 
Aj na Slovensku? Budete 
tu mať nejaký projekt?

Jedna hodinová časť bude 
v e n o v a n á  S l o v e n s k u 
a  ekoturizmu, aby ľudia 
videli ako si tu môžu užiť 
divokú prírodu.

Nigel, ďakujeme za váš 
čas, za rozhovor, bolo 
mi potešením vás spo-
znať a  prežiť s  vami 
deň v  Záchrannej sta-
nici Zázrivá. Dúfam, 
že budeme mať ďalšiu 
príležitosť sa stretnúť 
a privítať vás ako hos-
ťa na festivale Eko-
topfilm v  budúcnosti. 
Želáme vám všetko 
najlepšie vo vašej ka-
riére a  sme vďační za 
vašu prácu a  f i lmy. 
Všetko dobré! Veľmi 
ma tešilo.

Peter, ďakujem. Rozho-
vor som si naozaj užil, 
a ak to bude možné, bude 
mi cťou váš festival na-
vštíviť.

 Foto:  Jakub Krška

Nigel Marven s Ekotopfilmom v Záchrannej stanici v Zázrivej. Na fotke spolu 
s programovou riaditeľkou Alenou Janáči, zakladateľom stanice Metodom Macekom 

a riaditeľom festivalu Petrom Límom. 
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Fast fashion, poznáme tiež 
ako rýchlu módu. A je veľ-
mi lacná a ľahko dostupná. 
Vyrába sa v obrovských 
množstvách bez ohľadu 
na životné prostredie, či 
pracovné podmienky za-
mestnancov. Ide o masovú 
výrobu oblečenia za nízke 
ceny, kde nad kvalitou 
prevažuje kvantita. Keď 
hovoríme o fast fashion, 
tak hovoríme o viacerých 
značkách. Určite ich po-
znáte z obchodných cen-
tier.

Rýchla móda je fenomén, 
ktor ý bez obáv zmenil 
spôsob, akým spotrebite-
lia po celom svete nakupu-
jú. Je tak rýchla, že ani ne-
stihneme premýšľať…a už 
vôbec nie udržateľne. Prá-
ve naopak. Nakupujeme 
oblečenie z veľkej časti iba 
preto, že je lacné, alebo 
zlacnené. Aj kvôli jeho níz-
kej cene sa k nemu správa-
me neúctivo. Párkrát ho 
použijeme a následne vy-
hodíme, alebo pridáme na 
hromadu v skrini. 

Ide tiež o okrádanie oby-
čajných ľudí, ktorí toto 
oblečenie šijú v biednych 
podmienkach, za nízke 
honoráre. Hovoríme tomu 

aj otrokárstvo 21. storočia. 
Pracujú viac ako 75 hodín 
týždenne. Ich deň končí 
až o pol jedenástej v noci 
a majú len jeden voľný deň 
v mesiaci. Vo fabrikách 
pracujú extrémne chudob-
ní ľudia, ktorí si nemôžu 
dovoliť stratiť zamestna-
nie. Preto ich novodobá 
mašinér ia otrok ár st va 
v yužíva ako rukojemní-
kov. A my na opačnej stra-
ne sveta to našimi nákup-
mi iba podporujeme. 

Textilný priemysel je druhý 
najšpinavší na svete. Sta-
ré oblečenie a textil sa 
najčastejšie recykluje na 
materiály, z ktor ých sa 
vyrábajú vlákna pre auto-
mobilový či nábytkársky 
priemysel v podobe poťa-
hov a výsteliek, prípadne 
izolácie budov. Ale to je 
skutočne minimálne per-
cento, ktoré sa podarí zre-
cyklovať.

Často si hľadíme svedo-
mie tým, že staré obleče-
nie zbierame na pomy-
selnú charitu. Vedeli ste 
následne putuje do krajín 
tretieho sveta? Oblečenie 
západného sveta najčas-
tejšie posielame do Afriky 
či Indie. Ak módne značky 

budú pokračovať v pro-
dukcii oblečenia rovnako 
šialene r ýchlym spôso-
bom, zaplavia planétu od-
padom.

Textilný odpad predstavu-
je na Slovensku približne 
štyri percentá zo všetkých 
odpadov, ktoré vyprodu-
kujeme. V praxi to zna-
mená, že ide o 4 až 13 kilo-
gramu textílií na každého 
Slováka ročne. A toto číslo 
sa každý rok zvyšuje..

Dopad fast fashion, ale-
bo rýchlej módy na život-
né prostredie je obrov-
sk ý. Väč šina oblečenia 
je vyrobená z polyesteru 
aleb o z p ol ye s terovej 
zmesi a odhaduje sa, že 
viac ako polovica je z po-
lyester u z pr imárneho 
zdroja, teda z ropy. 

Kedysi značky prichádzali 
s novými kolekciami pod-
ľa ročných období. Trend 
rýchlej módy to zmenil na 
týždne; a v obchodoch ste 
mohli vidieť nové kúsky až 
52-krát v roku.

Základným predpokladom 
zníženia tvorby odpadu 
akéhokoľvek druhu sa za-
čína pri nákupe. 

● Pred nákupom zvážte, 
či oblečenie skutočne po-
trebujete, pretože je dosť 
možné, že nepotrebujete
● Zvoľte kvalitné obleče-
nie, ktoré vám vydrží dlh-
šie a  nenakupujte podľa 
trendov
● Skúste si postupne bu-
dovať kapsulový šatník, 
ktorého základom je me-
nej vecí, ktoré sú kvalitné 
a dobre navzájom kombi-
novateľné. 
● Zájdite občas do second 
handu alebo do obchodov, 
ktoré ponúkajú recyklova-
nú módu. 
● A nezabudnite, že to ako 
sa obliekate neukazuje 
váš sociálny status, ani IQ

Spoločne musíme do-
tlačiť módu k tomu, aby 
opäť spomalila.

Čo viete 
o FAST 
FASHION?

Spravte si s  nami malý 
kvíz, ako sa orientujete 
vo svete Fast Fashion.

1. Otázka
Približne koľko kusov 
oblečenia sa vyrobí za 
rok na svete?
a) 80 miliónov kusov
b) 1 milión kusov
c) 3 milióny kusov

2. Otázka
Kto môže za nárast fast 
fashion?
a) Influenceri
b) Marketing
c) Producenti fast fashion
d) Všetci

3. Otázka
Koľko kolekcií sa dosta-
ne na pulty obchodov za 
rok? 
a) 4 ( jar, leto, jeseň, zima)
b) 24
c) 52

4. Otázka
Akú má hodnotu prie-
mysel fast fashion? 
a) 15 miliónov dolárov
b) 15 biliónov dolárov
c) 1,5 trilióna dolárov

5. Otázka
Aký materiál, ktorý sa 
používa vo fast fashion 
je najviac škodlivý pre 
životné prostredie?
a) polyester
b) vláknina
c) bavlna

6. Otázka
Koľko kusov oblečenia 
má bežný človek priemer-
ne v  skrini, ktoré nikdy 
nenosil?
a) 3
b) 5
c) 7

7. Otázka
Čo znižuje nosenie toho 
istého oblečenia?
a)  Znižuje recykláciu
b)  Znižuje uhlíkovú stopu
c) Znižuje počet mikro-
plastov

8. Otázka
Nakupovanímv  second 
handoch šetríme…
a) Pracovné miesta
b) Prírodné zdroje
c) Staré oblečenie

Správne odpovede:
 1A, 2 ABC, 3C, 4C, 

5 A, 6B, 7B, 8C

Text: Alena Janáči

PREČO TREBA O FAST 
FASHION HOVORIŤ? 
Nakupovanie oblečenia nikdy nebolo jednoduchšie! 
80 miliárd kusov oblečenia je vyrobené každý rok. 
Nakupujeme viac ako potrebujeme, šatníky nám praskajú. 
Ale počuli ste niekedy výraz Fast Fashion? 

Otestujte sa >
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Viete, čo má spoločné ikonický 
Modrý kostolík s budovou Filo-
zofickej fakulty, Manderlákom či 
Kolonádovým mostom v Piešťa-
noch? Okrem toho, že sú to naše 
známe dominanty, spája ich ná-
zov Pittel+Brausewetter, sta-
vebná firma s vyše 150-ročnou 
históriou. Dnes buduje najmä 
cesty a verejné priestranstvá, 
no „na konte“ má aj obľúbený 
petržalský pumptrack, ktorý 
pomáha búrať predsudky o sta-
vebnom recykláte.    

Drahocenná surovina
Recyklačné zariadenia sú mi 
asi súdené. Na vlastné oči 
som videla, ako sa recykluje 
plast, papier, elektroodpad 
i polystyrén. Milujem sledo-
vať, ako sa zo starého vytvo-
rí nové. Pripravené na nový 
život v niečom inom. Dnes 
pridám do svojej zbierky – 
nie známok, ale recyklátov 
– ďalšiu surovinu. Stavebný 
materiál. 
„Vpravo je betón, naľavo 
asfalt,“ ukazuje na kôpky 
podrvených stavebnín Pe-
ter Rybár, riaditeľ spoloč-
nosti Pittel+Brausewetter 
s.r.o. Blížime sa k mobilnej 
drvičke, do ktorej bagrista 
práve nakladá kusy betónu. 
„Máte šťastie. Myslel som 
si, že drvičku už odviezli a 

proces neuvidíte.“ 
Veď vravím, že recyklačné 
zariadenia sú mi súdené.
Vyfrézovaný alebo vybúra-
ný betón a asfalt privezú na 
dvor, odseparujú od kovov a 
iných nežiaducich materiá-
lov a podrvia na požadovanú 
veľkosť zrna. Keďže firma re-
cykluje materiál pochádza-
júci z jej vlastných stavieb, 
z kapacitných dôvodov sa 
jej neoplatí vlastniť stacio-
nárnu drvičku. Tú však má 
jej materská spoločnosť vo 
Viedni, vďaka čomu doká-
že zrecyklovať oveľa väčšie 
množstvá.
„V krajinách na západ od Slo-
venska je tento proces zauží-
vaný. Nenahliadajú na vybú-
raný materiál ako na odpad, 
ale ako na drahocenný zdroj 
nerastných surovín, ktorých 
je buď nedostatok alebo sú 
veľmi drahé. Navyše, ťažba 
mení ráz krajiny nielen op-
ticky, ale narúša aj biotop,“ 
vysvetľuje Rybár.
Recyklát sa potom pridáva 
do nového asfaltu v množ-
stve až do 40 percent. Sú do-
konca projekty, ktoré firma 
buduje iba z recyklátu, na-
príklad niektoré parkoviská. 
Šikovné i šetrné riešenie. 
A predsa má recyklácia sta-
vebnín svojich skeptikov.

Petržalský pumptrack 
zlomil predsudky
„Dlhé roky som sa stretával  
s predsudkami, že asfalt je 
nebezpečný odpad. Toto pla-
tilo pred 40-50 rokmi, keď sa 
pri výrobe asfaltu pridával do 
zmesi tér, čo je rakovinotvor-
ná látka. Tér sa však nepridá-
va už desiatky rokov, takže 

ani jedna zložka nie je nebez-
pečným odpadom,“ spomína 
Rybár. 
Skepsu zažil najmä v časoch, 
keď sa u nás začali budovať 
pumptracky, teda umelo 
vytvorené dráhy na jazdu na 
bicykli, kolobežke, skatebo-
arde či inline korčuliach.
„V prvých fázach stavby 
takýchto športových areá-
lov sa realizátori stretávali  
s tým, že povoľovacie orgá-
ny považovali recykláty za 
nebezpečný odpad. Radšej 
preto využívali čerstvo vyťa-
žený kameň, ktorý sa navá-
žal zo vzdialenosti 200-300 
kilometrov. To nedáva zmy-
sel ani ekonomicky, ani z hľa-
diska životného prostredia.“
V druhej a tretej fáze spomí-
naných stavieb došlo k zme-
ne. Ako pozitívny príklad 
uvádza Peter Rybár voľake-
dajšiu zanedbanú bikrosovú 
dráhu, ktorú revitalizovalo 
OZ Pedál. Projekt dnes po-
znáte ako PumpPark na Ha-
anovej ulici v Petržalke.
„Zodpovedným pracovní-
kom na miestnom úrade sa 
nám podarilo vysvetliť, že 
recyklát nie je nebezpečný 
materiál. Všetky pochybnos-
ti sme vyvrátili certifikátmi a 
produktovými listmi, takže 
to povolili a pri realizácii pro-
jektu sa napokon použil aj 
asfaltový recyklát.“ 

Nič nie je čierno-biele
Na prvý pohľad by sa mohlo 
zdať, že stavebné spoločnos-
ti budujúce cesty a verejné 
priestranstvá sú „tí zlí“, ktorí 
betónujú naše mestá. Kvôli 
nim mizne zeleň a pribúdajú 
horúčavy. Zdanie však neraz 

klame. Napríklad firma Pit-
tel+Brausewetter s.r.o. sa 
roky podieľa na revitalizácii 
bratislavských verejných 
priestranstiev. Spolupraco-
vali, okrem iného, na obno-
vení a oživení Trnavského 
mýta.
„Samotné platany vysádzala 
záhradnícka firma, ale naša 
firma realizovala celú sta-
vebnú pripravenosť. Revi-
talizoval sa aj podchod a vý-
chody z podchodu,“ uvádza 
riaditeľ  firmy. 
Na otázku, čo si myslí o mo-
derných experimentoch so 
stavebnými materiálmi, ho-
vorí, že pravda býva často 
zamlčaná. V Holandsku sa 
podľa jeho informácií pokú-
šali do asfaltu pridávať re-
cyklát z PET fliaš. Výsledok 
sa však neosvedčil z viace-
rých hľadísk: vlastností, ab-
sorpcie, brzdnej dráhy, ani 
životnosti. 
„My sme za experimentova-
nie. Naša firma má vlastné 
laboratórium aj v Bratislave, 
aj vo Viedni, kde materiály 
neustále testujeme a skúša-

me. Nesúhlasím však s tým, 
keď sa to robí nasilu. Nedáva 
to zmysel ani čo sa týka bez-
pečnosti, ani ekonomicky.“ 

Perinbaba a  iné „sta-
vebné“ príbehy
Na záver sa ešte povozíme  
v areáli. Tu sa to naloží, tam 
to ide do obaľovačky. Hen-
tam sa kamenivo s recyklá-
tom vysuší, nahreje a zmieša 
v bubne s bitúmenom. S čím 
prosím?
„Ak ste videli Perinbabu, iste 
si pamätáte scénku, keď sa 
macocha s dcérou topia a 
Zubatá sa ich pýta ,čia je to 
smola, čia?´ Tak tá, ľudovo 
povedané, smola, to sa volá 
bitúmen. Je to lepivá zlož-
ka, ktorá zlepí to kamenivo, 
piesok, vápenec. A potom už 
pod touto plošinou vypadá-
va asfalt,“ dozvedám sa.
S príbehmi však nekončíme. 
Ako to mnohí iste poznáte, 
naša práca či povolanie ne-
raz formuje aj našu optiku  
v osobnom živote. Výnim-
kou nie je ani riaditeľ sta-
vebnej firmy. Keď kráča po 

meste a vidí priestor na zlep-
šenie, snaží sa to kompe-
tentným komunikovať.
„Napríklad, keď zakopnete  
o vytŕčajúci kameň?“ Pýtam 
sa a nie som ďaleko od pravdy.
„Ešte predchádzajúci primá-
tor mal raz návštevu, nejakú 
pani, ktorá si na Uršulínskej 
ulici vylomila opätok. Vďa-
ka tomu sa potom chodník 
predláždil, dokonca na-
miesto prefabrikátu z prírod-
ného materiálu. Zabezpeči-
lo sa aj lepšie odvodnenie  
a plocha sa povyrovnávala. 
Niekedy vedú k revitalizácii 
aj takéto úsmevné príhody 
alebo, nazvime to, drobné 
nešťastia jedného člove-
ka, ktoré prinesú šťastie 
druhým,“ uzatvára Peter 
Rybár, riaditeľ spoločnosti 
Pittel+Brausewetter s.r.o.,  
a ja sa neviem dočkať ďalšie-
ho recyklačného zariadenia, 
opäť niekedy nabudúce.

Text: Marta Rajková
Foto: Pittel+Brausewetter, OZ 
Pedál, Marta Rajková

PITTEL+BRAUSEWETTER 
LÁME PREDSUDKY 
O STAVEBNOM RECYKLÁTE
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Práve si prišiel z Mar-
tina, kde si prednášal  
o svojej expedícii v An-
tarktíde. Cestovateľ-
ským prednáškam sa 
venuješ roky. Musíš mať 
veľmi rád kontakt s pub-
likom. 

Ja to prirovnávam k práci 
politika. Ľudia ťa síce vní-
majú cez sociálne siete, 
ale chcú si ťa aj „ohma-
tať“.  Chcú sa s tebou od-
fotiť. Mám rád ten kon-
takt s ľuďmi. Dokonca 
mám radšej, keď nepre-
mietam vo veľkej kinosá-
le, ale na miestach, kde 

môžu ľudia jesť a piť. Tam 
v znik á lepšia inter ak-
cia a ľudia sa potom viac 
dozvedia. Začínam totiž 
trpieť akousi autorskou 
slepotou, že poviem, čo 
mám naučené, nejak ý 
ten vtip, kde sa ľudia za-
smejú... No počas otázok 
vždy príde niečo, čo ma 
prek vapí, nad čím som 
ešte nerozmýšľal.

Aká otázka ťa prekvapi-
la naposledy?

Jeden malý chlapec sa spý-
tal, či sme v Antarktíde 
stavali snehuliaka. To bolo 

také krásne, lebo väčši-
nou dostávam skôr vážne 
otázky.

A teda, postavili ste 
snehuliaka?

Nie. Je tam príliš sypký 
sneh.

Ako tov  Antarktíde vy-
zerá? Je to samá bieloba 
alebo aspoň na začiat-
ku ste videli nejakú fló-
rua faunu?

Nič. Iba bielo, sneh a ľad.  

V Antarktíde predsa žijú 

tučniaky. Ani tie ste ne-
videli?

Samozrejme, na pobreží 
žijú tučniaky, nie však pri 
ľadovci Ronne, kde sme 
začínali našu expedíciu. 
Za tých 55 dní (celková dĺž-
ka expedície, pozn. MR.) som 
nevidel nič živé.

Vedci zistili, že pre zvy-
šujúce sa teploty sa na 
pobreží Antarktídy, naj-
mä na Antarktickom po-
lostrove, rozširujú mik-
roskopické riasy, ktoré 
„farbia“ sneh na zeleno. 
Videl si niečo také? 

Toto s o m n e v id e l.  A n -
t a r k t í d a  j e  o b r o v s k á .  
V  l e t e  m á 1 4  m il i ó n o v 
k m 2 ,  v  z i m e  t a k m e r 
1 7  mil iónov k m2. V z á -
k l a d n o m  t á b o r e  s o m 
v š ak s t r e to l  ve d co v,  a 
b o l o  j e d n o,  č i  t o  b o l i 
R usi  ale b o A nglič ania, 
k t o r í  p o v e d a l i ,  ž e  t o 
s m e r u j e  d o  z á h u b y.  Z 
A nt ar k t íd y s a o dlamu -
jú obrovské kusy ľadov-
co v,  n e r a z  aj  s  r o z l o -
hou t isícov k ilom e t rov 
š t v o r c o v ý c h .  P r e  p o -
rovnanie, akoby s a od -
l o m i l i  p l o c h y  s  v e ľ k o -
s ť o u  o d  N i t r i a n s k e h o 

k r a j a  a ž  p o  š t v r t i n u 
Slovensk a.

Na južný pól si sa vybral 
v trojici s Angličanom 
Robom a Nórkou Kathin-
kou, ktorá bola zároveň 
vedúcou expedície. Kaž-
dý z vás ťahal za sebou 
100-kilové sane. Čo všet-
ko ste na nich vliekli? 

Každý mal 14 litrov benzí-
nu na zohrievanie vody, 
jedlo na 55 dní, polárne ob-
lečenie, ktoré malo 18 kg, 
a stany. Ja som bol v stane 
s Robom a Kathinka mala 
svoj vlastný. 

PRED VSTUPOM DO ANTARKTÍDY 
SME SI MUSELI OČISTIŤ NOHY, 
TOALEŤÁK SME PÁLILI

Ako prvý Slovák v histórii pešo prešiel od pobrežia Antarktídy k južnému 
pólu. Počas 47 dní kráčal vyše 20 km denne v nekonečnej bielobe a 15- až 
40-stupňových mrazoch. Martin Navrátil, cestovateľ a spoluzakladateľ 
portálu Travelistan.sk, tvrdí, že väčšou hrozbou pre klímu než masový 
turizmus je náš životný štýl a to, ako sa na cestách správame. 
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Čo sa týka polárneho 
oblečenia, je niečo, čo si 
si zohnal iba kvôli tejto 
expedícii a už to nikdy 
nevyužiješ?  

Nie. Drvivú väčšinu vecí 
mám už z predchádzajú-
cich polárnych expedícií, 
ktoré som absolvoval na 
severe Ruska, a mnohé 
veci budem používať na-
ďalej. Síce tie teplé bundy 
nemôžem nosiť na Sloven-
sku, lebo sú brutálne teplé.

Tebe je tu až tak teplo? 
Veď aj teraz vidím, že si 
prišiel iba v mikine, hoci 
všetci ostatní chodíme  
v zimných bundách...

Strašne. Ja keby som mo-
hol, tak chodím v kraťa-
soch, ale nemám rád tie 
pohľady ľudí.  

Protokol o ochrane ži-
votného prostredia  
k Zmluve o Antarktíde 
prijatý v roku 1991 upra-
vuje princípy ochrany 
Antarktídy. Aj vás šéf-
ka expedície na niečo  
v tomto smere špeciál-
ne upozornila?

Ani nie. Každý z nás ve-
del, že odpadky sa nesmú 
vyhadzovať. Všetok od-
pad sme si brali so sebou. 
Jediné upozornenie bolo, 
že veľká potreba sa musí 
od 89° do 90° južnej ze-
mepisnej šírky, čo je pres-
ne 111 km, vykonávať do 
sáčku. Áno, chvíľu vtedy 
rozmýšľaš, kam to dáš. 
Dali sme to nakoniec do 
saní. Tie svoje sáčky sme 
potom priniesli až do cie-
ľa, na južný pól, kde bola 
veľká kaďa. Tam sa to zo-
zbiera, odvezie do base 
campu a z base campu 
do civilizácie. Toaletný 
papier sme spaľovali, no 
napokon sme prijali nór-
sku radu, utierať si zadok 
radšej snehom, než pa-
pierom, a je to podľa mňa 
lepšie. Cikať sme mohli 
do 89° južnej zemepisnej 
šírky hocikde, po 89° sme 
cikali do fliaš a keď sa na-
plnili, vyhĺbili sme jamu 
a všetok ten spoločný 
moč sme vyliali na jedno 
miesto.

Ako ste riešili hygienu?

Mali sme vlhčené obrúsky 
a len nimi sme sa utierali. 
Medzi nohami, pod pazu-
chami a na tvári. Samo-
zrejme, nie v tomto pora-
dí. Zuby sme si umývali, 
ale pastou, akú používajú 
kozmonauti.

To je aká?

Taká, čo neobsahuje vodu.

Ty si ako prvý Slovák, 
respektíve prvý Polo-
čech - Poloslovák, keď-
že z otcovej strany máš 
české korene, prešiel 
peši od pobrežia Antark-
tídy k južnému pólu. Nie 
každý to dotiahne do 
úspešného konca. Vďa-
ka čomu sa to tebe po-
darilo?

Šťastie. Keď to porovnám 
s Petrom Valušiakom, 
ktorý sa ako prvý Slovák 
dostal na južný pól, on je 
oveľa lepší polárnik, ale 
keď sa počas jednej expe-
dície pokúšal prejsť peši 
od pobrežia, podobne ako 
som išiel teraz ja, zasta-
vilo ho počasie. Príroda ti 
vždy ukáže, či to dáš alebo 
nedáš.

Ako ti to ukáže?

Telo sa začne opúšťať.  
Z tej zimy sa ti začnú otvá-
rať rany na rukách. Rob 
napríklad dostal silný 
vnútroočný tlak. Iné polár-
ne legendy, ktoré sú lepšie 
ako ja, skončili pre takéto 
veci predčasne.

Ty si išiel peši. Aké sú 
ďalšie spôsoby, ako sa 
dostať na južný pól?

Môžeš len tak priletieť na 
južný pól, prejsť kilometer 
peši, dotknúť sa južného 
pólu a odletieť naspäť. To 
ťa vyjde tak na 80 tisíc do-
lárov.

A to tvoje stálo koľko?

75 tisíc.

Aha, takže si to odšlia-
peš a ušetríš 5 tisíc... Na 
pobrežie Antarktídy sa 
dá okrem toho prísť aj 
loďou z Argentíny.

Presne tak, ale je to regu-
lované. Zmluva o Antark-
tíde určuje, že loď, ktorá 
má 500 a menej pasažie-
rov, môže robiť výsadok. 
Tie lode si navzájom dá-
vajú vedieť, aby sa tam  
v ten deň nevylodilo viac 
lodí a nenarušil sa eko-
systém. Ak má loď viac 
ako 500 ľudí na palube, 
nemôžu sa vylodiť, iba 
sa plaviť pri pobreží. Aj 
lístok na tú úplne najlac-
nejšiu verziu si však treba 
objednávať trištvrte roka 
dopredu, lebo záujem je 
brutálne veľký. Voľakedy 
stačilo prísť do prístavu a 
nájsť nejaký deal, ale dnes 
sa to už nedá. 

Kedy voľakedy?

6-7 rokov dozadu. 

Záujem o Antarktídu je 

zjavne enormný. Roč-
ne ju navštívi 100-tisíc 
turistov. V porovnaní  
s predcovidovým obdo-
bím počet návštevníkov 
stúpol až o 40 percent. 
Predstavuje to hrozbu 
pre antarktický ekosys-
tém?

Ono tu nejde ani tak o ľudí. 
Na každej lodi sú nadšen-
ci Antarktídy a navyše, sú 
dôsledne kontrolovaní. 
Napríklad im nedovoľu-
jú, aby išli blízko k tučnia-
kom. Sú na nich veľmi prís-
ni. Keď niečo porušíš, tak 
končíš. Takže ľudia nie sú 
až taký problém. Skôr to, 
ako sa celkovo svet správa 
a globálne otepľovanie.

Podľa vedcov tam môžu 
turisti zaniesť na svojej 
obuvi mikróby a invázne 
druhy. Údajne im preto 
kontrolujú pred vstu-
pom topánky. Je to tak?

Áno. Predtým, než v y-
stúpiš z lode a vkročíš na 
Antarktídu, ešte na lodi si 
musíš očistiť obuv vo va-
ničke s vodou a roztokom. 
Potom, aby si niečo nepre-
niesla z jednej kolónie tuč-
niakov do druhej kolónie, 
opäť si musíš obuv očistiť. 

Kontrolovali aj vás? 

Áno, ešte pred odletom do 
Antarktídy, čiže na palubu 
lietadla sme už išli „čistí“.

Cestuješ po svete 25 ro-
kov a na mnohé miesta 
sa opakovane vraciaš. 
Pozoruješ na niektorých 
miestach dôsledky zme-
ny klímy?

Všade.
 
Konkrétnejšie?

Začnime klasikou ako je 
Thajsko. Sama si iste pa-
mätáš, že keď sme pred 
rokmi radili ľuďom na 
blogu, hovorili sme, že  
v období monzúnov, teda 
v máji, by sme určite do 
Thajska necestovali. Teraz 
mi ľudia píšu: „ale veď vô-
bec tam v máji nepršalo“. 
To, čo o počasí platilo pred 
pár rokmi, už neplatí. Cítiť 
to aj v polárnych regió-
noch. Napríklad moji zná-
mi z Čukotky mi hovoria, 
že jar prichádza o jeden a 
pol mesiaca skôr ako voľa-
kedy. Odtiahli mrože, kto-
ré boli prirodzenou potra-
vou ľadových medveďov.  
V Afrike sa začalo vo veľ-
kom šetriť vodou. Naprí-
klad v Kapskom meste 
tečie z kohútika normál-
ny prúd vody len v lepších 
hoteloch. V lacnejších ho-
teloch a domácnostiach 

tečie len akýsi rozprašok. 
Na každú krajinu, kde som 
bol, by som našiel takýto 
príbeh.

S udržateľnosťou res-
pektíve skôr neudrža-
teľnosťou súvisí aj téma 
masového turizmu. Ten 
za sebou zanecháva 
vysokú uhlíkovú sto-
pu a zasahuje do života 
miestnych obyvateľov. 
Má podľa teba masový 
turizmus vplyv na zme-
nu klímy? 

Skôr by som povedal, že  
k tomu prispieva. Treba sa 
pozrieť na náš životný štýl 
celkovo. Kupujeme nové 
a nové produkty, chceme 
byť štýlovejší, jeme viac 
mäsa.

Takže turizmus ako taký 
nepovažuješ za hrozbu 
pre klímu?

Jasné, že považujem, ale 
svet sa vyvíja. Nemôže-
me sa vrátiť 30-40 rokov 
dozadu. Voľakedy sa ces-
tovalo na koňoch, potom 
prišli vlaky, lode... Je to 
prirodzený vývoj. A keď sa 
ľuďom darí a majú viac pe-
ňazí, chcú si dopriať niečo 
lepšie. Krásnym príkladom 
je Čína. Ja si ju pamätám 
ešte spred začiatku 21. sto-
ročia. Keď mali vtedy Čí-
ňania raz za mesiac mäso, 
považovali sa za boha-
tých. Dnes sú bohatší ako 
mnohí Európania. A mô-
žeme si položiť otázku, čo 
sa stane s touto planétou, 
ak každá čínska rodina, 
pričom populácia Číny je 
takmer jeden a pol miliar-
dy, bude chcieť mať auto či 
ísť na dovolenku.

A predsa masový turiz-
mus nevnímaš ako hroz-
bu.

No je otázne, či by ľudia 
cestovali menej alebo by 
cestovali vlakom a auto-
busmi, keby napríklad ne-
boli lietadlá. Skôr záleží na 
tom, ako sa ľudia správajú 
na cestách. 
 
Ako by sa mali správať?

Nechodiť do all inclusive 
rezortov.

Prečo?

Je tam veľká spotreba jed-
la, energií a nie je to pod-
pora miestnej komunity.  
A položiť si otázku, či po-
trebujem ísť všade lietad-
lom.

Aha. Myslela som si, že 
ideš povedať, či potre-
bujem ísť všade... Ty 
sám svojím príkladom 

tiež podnecuješ ľudí  
k intenzívnejšiemu ces-
tovaniu. Čo je vlastne 
tvoje posolstvo?

Máš pravdu. Aj ja vyvolá-
vam v ľuďoch túžbu ces-
tovať. Cez svoje príbehy, 
sociálne siete, články. Aj 
Travelistan je o tom, že dá-
vame ľuďom cestovateľ-
ské rady, ako sa do daných 
destinácií dostať. Takže 
nejdem sa vyviňovať. Som 
toho súčasťou. 

Takže nie je tvojím cie-
ľom nabádať ľudí, aby 
cestovali udržateľne?

A dá sa to vôbec? Dalo by 
sa to tak, že by sme neces-
tovali. Skôr sa podľa mňa 
zamerajme na to, či v rám-
ci udržateľnosti robíme aj 
ďalšie kroky. Zamyslieť sa, 
či musím letieť lietadlom, 
či potrebujem jesť avoká-
do, či si kúpim rajčinu zo 
Španielska dovezenú ka-
miónom alebo podporím 
radšej nejakého pestova-
teľa z Podunajska a kúpim 
si od neho papriky.

Teraz dávaš príklady z 
bežného života. Máš 
nejaké rady aj v oblasti 
cestovania?

Chodiť na lokálne trhy, 
využívať lokálne ubyto-
vania, lokálne dopravné 
prostriedky. Tu by ma, sa-
mozrejme, mohol niekto 
nachytať, že tie zase ne-
spĺňajú technické a emis-
né požiadavky. No jasné, 
že nespĺňajú, lebo v kraji-

nách tretieho sveta toto 
ľudí absolútne netrápi. Ja 
sa trochu hnevám na níz-
konákladové letecké spo-
ločnosti. Ľudia, keď uvidia 
lacnú letenku, vycestujú, 
pričom ani nevedia kvôli 
čomu vycestovali. 

Čo by malo byť našou 
motiváciou cestovať?

Či to potrebujeme.

No ale cestovať v pod-
state nikto nepotrebu-
je.

Myslím tým to, či to po-
trebuješ pre svoj vnútorný 
pocit, pre svoje vnútorné 
naplnenie. Lenže mnohí, 
žiaľ, často cestujú len pre-
to, lebo tam už bol Jožo, 
Fero, Blanka, a preto tam 
musia ísť aj oni. 
 
Ty to asi potrebuješ veľmi, 
keď si bol v 186 krajinách...

Tak je to moje živobytie. 
Moje všetko. Ale keby som 
teraz videl letenku na Mal-
divy za 29 eur, tak si ju nekú-
pim. Niežeby som sa z Mal-
dív vysmieval, ale nejdem 
tam, pokiaľ za tým nie je ne-
jaký príbeh, niečo viac.  

Nejdeš tam, lebo to nie 
je tvoj sen?

V tomto momente nie je. 
Miesto, kam sa vyberiem, 
ma musí vábiť. Musí ma za-
volať. Vtedy tam pôjdem.

Text: Marta Rajková
Foto: Martin Navrátil
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NADÁCIA TIPSPORT 

Zelené športoviská pre mestá, obce 
a športové kluby

Pr vá grantová výzva s názvom Zasaď 
strom za svoj klub, k torú Nadácia 
Tipsport usporiadala, zaujala až 31 pri-
hlásených subjektov. Jej cieľom bolo 
zapojiť lokálne komunity a širšiu 
verejnosť do sadenia stromov  a 
z v ýšiť záujem oby vateľov o prostre -
die, v ktorom žijú.

Tento projekt je ukážkou toho, že fi-
nančné prostriedky sa dajú inves-
tovať zodpovedne  a s peknou myš-
lienkou. Špor tové kluby sa v obciach 
a mestách starajú nielen o špor tovú 
činnosť, ale častokrát aj zveľaďujú 
okolie svojho športoviska, ktoré po-
tom využíva široká verejnosť.

Odborná porota vybrala 18 najkvalit-
nejších žiadostí, medzi ktor ých roz-
delí grand vo výške 39-tisíc eur. Nadá-
cia Tipspor t tak pomôže v ysadiť viac 
ako 800 drevín, z ktor ých sa bude te-
šiť niekoľko obcí, miest a špor tov ých 
klubov.
 

Obnova dedičstva ovocných sadov

Ochrane životného prostredia sa Nadá-
cia Tipsport venovala aj v rámci prvého 
ročníka grantového programu s ná-
zvom Podporujeme slovenské sady. 
Cieľom projektu je zachovať tradičné 
odrody ovocných stromov, ktoré sú 
ohrozené nahradzovaním za tie moderné.

Projekt podporí iniciatív y a nadšen-
cov, ktorí sa venujú sadeniu pôvodných 
odrôd a zároveň robia osvetu v oblas-
ti ovocinárstva. Aj vďaka tomu sta-
ré sady opäť ožijú či vzniknú úplne 
nové, ktoré v sebe ponesú dedičstvo  
z minulosti.

Do tejto výzvy sa zapojilo 18 projek-
tov, ktoré porotu zaujali svojimi kva-
litne vyplnenými prihláškami. Mnohé  
z nich okrem výsadby stromov obsaho-
vali aj ďalšie sprievodné aktivity – na-
príklad vytváranie komunity, kon-
certy pod čerešňami, spoločný zber 
ovocia a podobne.

Nakoniec sa hodnotiaca komisia roz-
hodla podporiť sumou 30-tisíc eur 15 

žiadostí, vďaka čomu bude vysadených 
takmer 500 nových stromov.  Novo-
vysadené sady pomôžu rozvoju zelene 
v okolí a vytvoria priestor pre spájanie 
ľudí naprieč generáciami.

V Ekotopfilme máme k takýmto projek-
tom blízko a preto sme radi, že môžeme 
s Nadáciou Tipsport úzko spolupraco-
vať. Ak vás zaujímajú ďalšie projekty a 
iniciatívy z oblasti ochrany životného 
prostredia, sledujte naše sociálne siete.

Nadácia Tipsport vznikla v roku 2021 s poslaním podporovať verejnoprospešné 
projekty na ochranu životného prostredia, občianskej spoločnosti, regiónov, 
športu a kultúrneho dedičstva. 
Chce zlepšovať život všetkých obyvateľov a prispieť svojou činnosťou 
k lepšiemu Slovensku. Tento rok vyhlásili dve grantové výzvy, 
ktorých cieľom je skvalitniť verejný priestor výsadbou zelene.



Fenomén zelených striech:

KEĎ SA NÁM NELENÍ, 
STRECHA SA ZELENÍ 
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Už aj vrabce na streche čvirikajú, že 
chcú, aby bola zelená!

Trend ekologických striech navždy zmenil 
spôsob, akým sa pozeráme na architektú-
ru. Strechy sa môžu premeniť na park, ko-
munitnú záhradu alebo na zelenú plochu, 
ktorá vyžaduje iba minimálnu údržbu. Sú 
skvelým priestorom pre prácu aj oddych – 
a pre naše životné prostredie. „Ak nechce-
me, aby ďalšie generácie žili vo svete, kde 
sú bežné záplavy a prudké výkyvy počasia, 
zelené strechy sú jedným z krokov, ktorým 
by sme sa mali aktívne venovať,” hovorí 
Branislav Siklienka, prezident Asociácie 
pre zelené strechy a zelenú infraštruktúru. 
Čo všetko zelené strechy dokážu?

Dýchajte zhlboka

Keď sa idete prejsť na čerstvý vzduch, dú-
fate, že bude naozaj čerstvý. V mnohých 
oblastiach sa však nadýchate aj poriadnej 
dávky prachu a rôznych chemikálií. Do 
vzduchu sa dostávajú z dopravy, priemy-
selnej výroby, spaľovní a ďalších aktivít, 
ktorých sa ľudstvo tak skoro nevzdá.
Vďaka zeleným strechám môže byť vzduch 
čistejší. Asi si pamätáte zo školských la-
víc, že rastliny vyrábajú kyslík a viažu oxid 
uhličitý. Jeden meter štvorcový zelenej 
strechy dokáže ročne znížiť koncentráciu 
CO2 až o 5 kg. Ale dokážu toho viac. Vedia 
zachytiť aj poletujúce častice ako peľ, rôz-
ne nečistoty a prach. „Vegetačné strechy 
dokážu zredukovať prašnosť až o o 0,2 kg/
m2 ročne,” dopĺňa Siklienka. Dokonca na 
seba môžu naviazať oxidy síry, dusíka a 
ťažké kovy ako olovo, kadmium, meď a zi-
nok. Navyše udržujú vlhkosť, ktorá pomá-
ha znižovať celkové znečistenie vzduchu.

Teplo, teplejšie, horúco!

Aj toto leto sa v mestách poriadne zapotí-

me. Kedysi mierne letá dnes bežne dosa-
hujú tropické teploty a intenzívna výstav-
ba aj rušenie zelených plôch nám všetkým 
vybavila celosezónnu permanentku do 
sauny. 
Asfalt, betón a ďalšie stavebné materiály 
sálajú teplo do prostredia. Rastliny ho po-
hlcujú. Preto má ulica so stromami výraz-
ne nižšiu teplotu. Naše mestá však ovládli 
autá a na zeleň už nie je miesto. Vznika-
jú tak tepelné ostrovy – oblasti, ktoré sa 
prehrievajú viac, ako okolité prostredie. Aj 
tento scenár dokážu zelené strechy zmier-
niť a teplotu vzduchu znížiť. Odrážajú 
slnečné žiarenie a vyparujú vodu z pôdy, 
čím ochladzujú vzduch.  „Rozdiel v povr-
chovej teplote klasickej a zelenej strechy 
môže byť  v zime 25 stupňov, v lete až 50 
stupňov. Prostredie dokáže zelená stre-
cha ochladiť až o 3 stupne. Zároveň zelená 
strecha izoluje aj samotnú budovu. Tep-
lotu v budove dokáže znížiť až o 4 stup-
ne,“ vysvetľuje Siklienka. Okrem vyššieho 
komfortu tak môžu zelené strechy znížiť 
náklady na klimatizáciu budov.

Prší, prší, len sa leje

Keď naprší a neuschne, je zle. Po dlhších 
obdobiach sucha môžu prísť prívalové 
dažde, na ktoré mestá nie sú projektova-
né a voda zaplaví ulice. Výkyvy počasia sa 
objavujú častejšie ako v minulosti a hlav-
ná prevencia je vysadenie zelene. 
Ak sa na ulicu jednoducho nezmestí, 
opäť nás môžu zachrániť zelené strechy. 
Tie dokážu efektívne znížiť riziko povod-
ní, zaťaženia kanalizačných systémov aj 
množstvo škôd, ktoré môžu silné daž-
de spôsobiť. Dažďovú vodu totiž absor-
buje pôda na strechách, ako vysvetľuje 
Siklienka: „Zelené strechy môžu zadržať 
30 – 90 % zrážok, čo pomáha k zachova-
niu malého vodného cyklu v oblasti. Na-
vyše rastliny zachytávajú toxíny a nečis-
toty, čím čistia vodu.”

Pestrý život

Zelené strechy menia čisto funkčný 
priestor na zónu plnú života. „Kamene, 
staré drevo, vodné prvky, kríky, stromy a 
kvety – to všetko sa stáva domovom pre 
vtáky, motýle, včely a iný hmyz, ktoré pri-
spievajú k opeľovaniu rastlín,” vysvetľuje 
Siklienka.
V mestskom prostredí sa strechy stávajú 
zelenými oázami, ktoré zvyšujú biodiver-
zitu a poskytujú útočisko pre hmyz, vtáky 
a iné zvieratá. Aj v betónovej džungli im 
umožňujú oddýchnuť si, nájsť si potravu 
alebo úkryt. V záhradách často nájdete aj 
hmyzie hotely alebo včelie úle.

Zelená nám robí dobre

Popri týchto benefitoch zelených striech 
je tu ešte jeden. Najviditeľnejší. Zelené 
strechy sú jednoducho krásne. „Vracajú do 
miest zeleň, o ktorú sme ich pri výstavbe 
ochudobnili. Každému je bližšie prostre-
die obklopené zeleňou, v porovnaní s po-
hľadom na betón, sklo a železo,”  hovorí 
Siklienka. Zeleň je navyše dobrá aj pre du-
ševnú pohodu. Už pár minút, ktoré strá-
vite obklopení prírodou znižuje hladinu 
stresu, zlepšuje náladu, koncentráciu aj 
kreativitu. 

Zelené strechy prekvitajú

Zelené strechy postupne rastú po celom 
svete, ale darí sa im najmä v Európe. V sve-
tovom rebríčku zelených striech v mes-
tách* sa na prvých 10 miestach umiestnili 
iba tie európske. Prvenstvo drží švajčiar-
sky Basel, ktorý má pri 175 000 obyvate-
ľoch neuveriteľný milión metrov štvor-
cových zelených striech. To znamená, 
že na jedného obyvateľa pripadá 5,17 m2  
zelených striech. Nemecký Stuttgart je 
druhý, rakúsky Linz tretí. Žiadne slovenské 

mesto sa v rebríčku neobjavilo. „U nás sú 
čísla výrazne nižšie. Odhadom je na celom 
Slovensku dokopy asi 300- až 400-tisíc 
metrov štvorcových zelených striech. Ešte 
máme pred sebou dlhú cestu, aby sme sa 
dopracovali na úroveň Nemecka alebo 
Švajčiarska,” hodnotí Siklienka. 
Zelené strechy sú stále populárnejšie aj 
populárne v Dánsku, kde obyvatelia do-
stávajú dotácie na ich výstavbu. V Kodani 
sú od roku 2010 zelené strechy povinné pri 
väčšine nových projektov. V Rotterdame 
v Holandsku sa medzi rokmi 2012 – 2017 
zdvojnásobila plocha zelených striech 
vďaka daňovým výhodám, grantom a 
aktivačným projektom. V švédskom  
Štokholme majú povinnosť vybudovať 
zelené strechy na všetkých budovách 
vlastnené mestom. Talianske Miláno sa 
preslávilo dvojicu výškových budov Bosco 
Verticale, ktoré majú zelené nielen strechy, 
ale aj steny. Projekt je tvorený vyše 900 
stromami, 5 000 kríkmi a 11 000 rastlinami.

Kde nájdeme zelené strechy v našom 
hlavnom meste?

Najznámejšia je asi strecha nákupné-
ho strediska Nivy, ktorá má aj cvičiská, 
miesto na grilovanie a detské ihriská. Ze-
lenú strechu má aj SkyPark Offices, budo-
va Westend Tower alebo napríklad hotel 
Lindner Gallery Central.
Zelené strechy dokážu pre naše mestá 
spraviť veľa. Je len na nás, aby sme ich za-
budovali do našej každodennosti a stali sa 
novým “normálom” nielen pri novostav-
bách.

Zdroje:
* Living Roofs and Walls from policy to practice 
(2019) 
https://livingroofs.org/wp-content/uplo-
ads/2019/04/LONDON-LIVING -ROOFS -
-WALLS-REPORT-2019.pdf
Fotky:
https://unsplash.com/s/photos/roof-garden
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Aj vy sa zamýšľate, ako 
zvládať rastúce ceny, kde 
a ako ušetriť na energiách? 
Slovenská inovačná a ener-
ge tická agentúra (SIE A) 
posk y tuje bezplatné od-
borné poradenstvo v kon-
zultačných centrách ŽIŤ 
ENERGIOU v 5 krajských 
mestách a zároveň už osem 
rokov podporuje využívanie 
obnoviteľných zdrojov ener-
gie v rodinných a bytových 
domoch z programu Zelená 
domácnos tiam. Nedávno 
tiež spustila informačnú 
kampaň #setrimeprenas, 
v rámci ktorej radí nielen 
domácnostiam, ako znížiť 
spotrebu energie a ušetriť. 
Viac nám povedal generálny 
riaditeľ SIEA, STANISL AV 
JURIKOVIČ.
 
Prečo ste spustili kam-
paň #setrimeprenas? Je to 
akýsi doplnok k už exis-
tujúcemu poradenstvu  
v krajských mestách?
Energetická kríza mnohých 
z nás zobudila a pozitívne 
motivovala, začali sme sa 
intenzívnejšie zaujímať, čo 
môžeme urobiť, aby sme 
obmedzili plytvanie ener-
giou. Avšak mnohí zároveň 
tvrdili, že pre znižovanie 
spotreby už spravili ma-
ximum. Preto sme na jed-
nom mieste zhromaždili 
praktické informácie, pod-
ľa ktorých si môže každý 
sám orientačne zistiť, do 
akej miery je jeho spotreba 
primeraná, či nízka alebo 
vysoká. A radíme, čo s tým 
ďalej.
Ako teda zistíme, či 
doma plytváme ener-
giou? 

Základ je poznať vlastnú 
spotrebu. Štyri kroky, kto-
ré naši experti na úspory 
odporúčajú, sú – zoberte si 
účty a faktúry a z nich zis-
tite, aká je vaša skutočná 
spotreba, porovnajte si ju 
s odporúčanou spotrebou, 
naučte sa ju regulovať a 
znížte ju. Na stránke kam-
pane sme zosumarizovali 
možnosti, ako môžu spot-
rebu energie regulovať, aj 
rady, ako sa dá znižovať.

Podľa analýz sloven-
ské domácnosti míňajú 
najviac, až 73 percent, 
energie na vykurovanie. 
Už je tu síce leto, ale pre 
budúcu zimu sa iste zíde 
zopár rád, ako spotrebu 
znížiť. Čo odporúčate?
Najzásadnejšie úspory do-
siahneme obnovou domov, 
po výmene okien a zateple-
ní je možné spotrebu znížiť 
o 30 až 60 percent, záleží 
pri tom na východiskovom 
stave. Je potrebné pove-
dať, že hoci účty za teplo 
nie sú malé, obnova domu 
si vyžaduje vysoké investí-
cie, ktoré sa nevrátia do 
piatich rokov. Najrýchlejšia 
návratnosť je pri výmene 
okien, cez ktoré uniká 30 % 
tepla, pri zateplení to môžu 
byť desiatky rokov. Existu-
je však celý rad odporúčaní, 
ako šetriť energiu s mini-
málnymi nákladmi. Mnohé 
z nich dodržiavame, o mno-
hých možno netušíme. Pod-
ľa toho, do akej miery sme  
v domácnosti plytvali, ušet-
ríme vďaka nim zvyčajne od 
3 do 10 % energie. Na strán-
ke kampane je k dispozícii 
50 rád, ako znížiť spotrebu – 

pri vykurovaní, teplej vode, 
osvetlení, elektrospotrebi-
čoch a varení. Často pritom 
nestoja nič, stačí len zmeniť 
svoje správanie. 

Domácnosti momentál-
ne nie sú až tak dotknu-
té, nemajú dramatický 
nárast účtov. Prečo sú 
napriek tomu odvšadiaľ 
nabádané k šetreniu?
Vzhľadom na obmedze-
né energetické zdroje je 
potreba znižovať spotre-
bu energie jednoznačná a 
nezvratná. Ak niekto tvrdí 
opak alebo mu je ekologic-
ké správanie ľahostajné, 
nie je zodpovedný. Výzvy 
k šetreniu sú na Sloven-
sku oveľa dôležitejšie ako 
v iných krajinách, ktoré sa 
rozhodli alebo z rôznych 
dôvodov nemôžu chrániť 
domácnosti pred prirodze-
ným nárastom cien. Práve 
vysoké ceny energie dávajú 
najväčšie motivácie k úspo-
rám. U nás účty za energiu 
domácnostiam nadmerne 
nestúpli vďaka zastropo-
vaniu cien zo strany štátu. 
V prípade elektriny to tak 
podľa všetkého zostane do 
roku 2027. Čo však potom? 
A ako to bude s plynom? 
Dnes vám nikto nepovie, 
čo sa stane napríklad o 5 ro-
kov. Máme šancu sa pripra-
viť, tak ju využime.

Po aké rady si obyvatelia 
najčastejšie chodia do 
konzultačných centier 
SIEA? 
Najčastejšie nás oslovujú, 
keď majú v pláne investo-
vať, či už do obnovy domu 
alebo si vyberajú zariade-
nie na vykurovanie, ohrev 
vody alebo výrobu elek-
triny. Záujem o zariadenia 
využívajúce obnoviteľné 
zdroje energie s energetic-
kou krízou výrazne narás-
tol. Momentálna ponuka 
na trhu je obrovská a nie je 
jednoduché sa v nej zorien-
tovať. Dnes je na internete 
síce množstvo informácií, 
marketing v tejto oblasti 
je však pomerne agresívny 
a nie všetky rady, ktoré sa 
tvária ako zaručené, také 
aj sú. My nič nepredávame, 
našou úlohou je pomôcť a 
naše poradenstvo je nezá-
vislé a odborné.
Čo sa zmenilo za posled-
ných pár rokov? Na čo sa 
hlavne pýtali predtým a 
teraz? 
Keď sme s poradenstvom 

začínali, najčastejšie nás 
vyhľadávali, keď už mali 
problém. Ak im prišli vysoké 
účty za energie alebo im na-
inštalovali zariadenie, ktoré 
nesplnilo ich očakávania, 
prípadne prestalo fungovať, 
a oni sa doťahovali s dodá-
vateľom. Teraz sa zaujímajú 
vopred, a to je správne. Naši 
odborní konzultanti sa s 
vlastníkmi domov, ale aj so 
zástupcami bytových do-
mov, verejných organizácií 
a manažérmi alebo majiteľ-
mi firiem porozprávajú o ich 
prioritách, pozrú sa spoloč-
ne na ich spotrebu a preberú 
viaceré možnosti. Vedia im 
poradiť, do čoho sa im oplatí 
investovať v prvom rade, ale 
aj na čo si majú dať pozor a 
na čo sa majú dodávateľov 
pýtať.  

Ak sa chce človek pora-
diť ohľadom spotreby 
energie, aké má mož-
nosti? Kam má prísť ale-
bo zavolať?
Naše konzultačné centrá, 
ktoré sú k dispozícii vďaka 
národnému projektu Žiť 
energiou, sa nachádzajú 
v piatich krajských mes-
tách – v Bratislave, Banskej 
Bystrici, Trenčíne, Žiline a 
Košiciach. Presné adresy 
aj kontakty, možno nájsť 
na stránke www.siea.sk. 
Ak má záujemca, domác-
nosť alebo firma záujem  
o rozsiahlejšiu konzultá-
ciu, je lepšie vopred sI do-
hodnúť termín stretnutia. 
Veľa vecí možno vybaviť aj 
prostredníctvom e-mailu 
alebo telefonicky. Na bez-
platnej poradenskej linke 
0800 199 399 sú naši od-

borníci k dispozícii počas 
pracovných dní od 9. do 15. 
hodiny.

O kr e m p o dp o r ných 
opatrení a poradenstva 
sa v oblasti energetiky 
venujete aj vzdelávaniu 
detí a mládeže. Asi to nie 
je úplne najjednoduch-
šie, energetika predsa 
len nie je pre každého lá-
kavá téma.
Všetko závisí od toho, ako 
to deťom podáte. Keď ich 
viete naučiť šetriť energia-
mi prostredníctvom zábavy 
a hier, bez problémov si to 
osvoja. Potom sa im už ne-
stáva, že nechávajú v det-
skej izbe zbytočne zapnuté 
svetlo a dokonca samy učia 
rodičov, ako správne vetrať 
či prečo nenechávať veci 
sušiť na radiátore. Naše 
skúsenosti hovoria, že deti 
sú k téme šetrenia energií 
nesmierne vnímavé. 

V rámci iného národné-
ho projektu inovujme.sk 
pracujete so stredo-
školákmi, pre ktorých 
pripravujete inovačné 
workshopy. Ako vníma-
jú problematiku šetre-
nia energie a aký je ich 
postoj k ekologickému 
správaniu?
Na workshopoch ich učíme 
vďaka kreatívnym techni-
kám vytvoriť, prezentovať 
a obhajovať inovatívne rie-
šenia. Môžu si to vyskúšať 
sami na reálnom zadaní z 
praxe. Nedávno som mal 
možnosť absolvovať je-
den na Gymnáziu J. Hron-
ca v Bratislave a bol som 
prekvapený, ako im to šlo. 

Dostali zadanie, aby v rám-
ci informačnej kampane 
 #setrimeprenas motivovali 
svojich rovesníkov k šet-
reniu energie. A výsledok? 
Stacionárne bicykle na 
nabíjanie smartfónov, ne-
nabíjanie telefónu v noci, 
odmeňovanie domácností 
s najnižšou spotrebou ener-
gie, atraktívnejšia MHD, 
odznaky za šetrenie na zľa-
vy v obchodoch – to je len 
zlomok z mnohých návrhov 
študentiek a študentov, 
ktorí sa na workshope zú-
častnili. Bolo vidno, že ich 
to baví a že o problematike 
premýšľajú do hĺbky.

Prečo ste sa rozhodli byť 
partnerom filmového 
festivalu Ekotopfilm?
Trvalo udržateľný rozvoj, 
ktorý je už roky hlavnou té-
mou festivalu Ekotopfilm, 
je nevyhnutne spojený aj so 
znižovaním spotreby ener-
gie a nutnosťou zvyšovať 
využívanie obnoviteľných 
zdrojov energie, ktoré na-
hrádzajú neekologické fo-
sílne palivá. Náš život bude 
udržateľný vtedy, ak do-
statočne znížime spotrebu 
energie tak, aby nám po-
stačovali len obnoviteľné 
zdroje, ako sú slnko, voda, 
vietor, biomasa či geoter-
málna energia. S Ekotop-
filmom máme množstvo 
spoločných tém a jeden 
spoločný cieľ: pomáhame 
meniť správanie ľudí tak, 
aby to v konečnom dôsled-
ku prospelo nám všetkým. 
Šetríme pre nás.  

Text: Marta Rajková
Foto: SIEA

Pomáhame meniť správanie ľudí tak, aby to prospelo nám všetkým

ŠETRÍME PRE NÁS
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www.ekotopfilm.sk

Máte doma dieťa, ktoré 
zabúda zhasínať, dlhé 
hodiny má pustenú tele-
víziu, hoci ju vôbec nepo-
zerá alebo miluje kúpeľ 
vo vani plnej vody? Na-
učiť ho šetriť energiami 
nemusí byť také ťažké, 
ako sa na prvý pohľad 
zdá. Skôr naopak. Deti sa 
vedia správať ekologicky 
zodpovedne, neplytvať 
energiou a strážiť doma 
spotrebu. Stačí im len 
ukázať, ako na to. Naprí-
klad aj prostredníctvom 
hier a zážitkov. Sloven-
ská inovačná a energe-
tická agentúra (SIEA)  
v rámci národného pro-
jektu ŽIŤ ENERGIOU po-
máha školám motivovať 
deti, aby využívali ener-
giu úsporne. Atraktívne 
programy a materiály sú 
k dispozícii bezplatne.

Dajte deťom do rúk ter-
movíznu kameru a ukážte 

im pomocou nej, kadiaľ  
z domu uniká teplo. Po-
tom oveľa ľahšie pochopia, 
prečo sa domy „obliekajú“ 
do izolácie a prečo potre-
bujeme vymeniť okná ale-
bo dvere... Aj toto je jedna  
z tém, s ktorou sa deti 
môžu oboznámiť počas 
interaktívnej prednášky 
„Spoznaj najväčších žrútov 
energie“. Je určená žiakom 
2. až 6. ročníka základných 
škôl a odborní energetickí 
konzultanti a konzultant-
ky SIEA ju prídu odpredná-
šať priamo do školy. Deti 
sa počas nej dozvedia aj to, 
ktorý z domácich spotrebi-
čov „zožerie“ najviac ener-
gie, a ako si vďaka ener-
getickým štítkom možno 
v predajni či na internete 
vybrať výrobky, ktoré majú 
nižšiu spotrebu. Zároveň 
sa dozvedia, že  najviac 
energie sa doma minie pri 
vykurovaní, aké dôležité 
je správne vetrať a  použí-

vať termostatické hlavice  
na radiátoroch. 

Ďalšie vedomosti môžu 
získať počas atraktívne-
ho súťažného programu 
s Kamarátkou Energiou. 
Do školy zavíta teta Eta 
a pomocou rôznych sú-
ťažných disciplín ukazuje 
žiakom, ako sa dá šet-
riť energiou. Napríklad 
zisťujú, ktoré ovocie je 
najlepší zdroj elektriny, 
ako fungujú veterné elek-
trárne a kto dokáže fú-
kať rovnako ako víchrica, 
pomocou e xperimentu  
s balónmi sa dozvedia, na 
akom princípe pracujú ra-
ketové motory alebo ako 
ľahko vie slnko pohnúť 
pretekárskym autíčkom. 
Tí najšikovnejší môžu vy-
hrať zaujímavé ceny. 

Pre študentov stredných a 
vysokých škôl pripravuje 
SIEA exkurzie na miesta, 

kde získajú zaujímavé, au-
tentické informácie o spô-
sobe výroby a distribúcie 
energie. Napríklad budú 
mať možnosť pozrieť sa 
do elektrární či teplární, 
vidieť rôzne technológie 
a inovácie. Ktovie, možno 
ich to zaujme natoľko, že  
v budúcnosti budú na tých-
to miestach pracovať...

Okrem toho SIEA ponúka 
školám materiály, ktoré 
učitelia môžu využiť na  
hodinách vlastivedy, príro-
dovedy, environmentálnej 
a etickej výchovy či v škol-
skom klube. Patria k nim 
najmä dva druhy energe-
tického pexesa, pri hraní 
ktorého sa deti dozvedia, 
ako najčastejšie plytváme 
energiou a ako môžeme 
zmeniť svoje návyky doma 
aj v škole, aby sme to nero-
bili. Mnohé z týchto tipov 
sa podobajú 50 radám, ako 
sa zbaviť zlozvykov a znížiť 

závislosť od fosílnych palív, 
ktoré v rámci bezplatného 
energetického poradenstva 
Žiť energiou SIEA na začiat-
ku energetickej krízy pripra-
vila pre dospelých a úspešne 
sa rozšírili prostredníctvom 
internetu aj tlače. 
Kým pexeso je pre menšie 
deti, starší žiaci si s rados-
ťou zahrajú kvarteto, ktoré 
ukazuje, ako sa u nás vyu-
žívajú rôzne druhy energie.  
A v neposlednom rade  vý-
bornou pomôckou pre 
učiteľov sú Zakladače 
Rady tety Ety a energetic-
ké experimenty. Tvorí ich  
30 komiksov – príbehov 
tety Ety a jej pomocníkov, 
ktoré spolu zažijú najmä 
počas výletov po Sloven-
sku. Deti z nich vidia, kde 
všade využívame energiu a 
kde sa môže skrývať, hoci 
ju nevidíme. Ich súčasťou je 
aj 30 jednoduchých energe-
tických experimentov, kto-
rými si deti potvrdia svoje 

teoretické vedomosti. Tla-
čené materiály si môžu ško-
ly bezplatne objednať pros-
tredníctvom jednoduchého 
online formulára na stránke  
www.zitenergiou.sk, ná-
sledne sa SIEA postará  
o ich doručenie. Niektoré 
sú na stránke k dispozícii aj 
na stiahnutie, takže ener-
getickými hrami sa môžu 
inšpirovať aj rodičia. 

Aktivity pre deti sú súčas-
ťou bezplatného energe-
tického poradenstva, ktoré 
odborní konzultanti SIEA 
poskytujú v regionálnych 
centrách v piatich kraj-
ských mestách v Bratislave, 
Trenčíne, Banskej Bystrici, 
Žiline a Košiciach. Projekt 
ŽIŤ ENERGIOU je financo-
vaný z Európskeho fondu 
regionálneho rozvoja pro-
stredníctvom Operačného 
programu Kvalita životné-
ho prostredia.

UKÁŽME DEŤOM, AKO SA SPRÁVAŤ EKOLOGICKY 
ZODPOVEDNE AJ PRI VYUŽÍVANÍ ENERGIE
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